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ALAKULÓ
ÜLÉS

Simontornya Város Roma Nemzetiségi Önkormányzata 2024. ok-
tóber 8-án tartotta alakuló ülését. Az ülésen Máté Imréné, a Helyi
Választási Bizottság elnöke ismertette a választás eredményét,
majd a megválasztott képviselõk esküt tettek. Az ülés kötelezõ ré-
szeként megválasztották maguk közül az elnököt, az elnökhelyet-
test, a jegyzõkönyv-hitelesítõt, megállapították a képviselõk tiszte-
letdíját.
A 2024. június 9-én megválasztott Roma Nemzetiségi Önkor-
mányzat:
elnök: Bogdánné Alföldi Rozália, elnökhelyettes: Sztojka Jánosné, jegyzõkönyv-hitelesítõ: Bogdán Anasztázia, képviselõk: Alföldi
László, Gomán Gyula István.

ALAKULÓ ÜLÉS
Simontornya Város Önkormányzatának júniusban megválasztott képviselõ-testülete alakuló ülést tartott 2024. október 7-én, hétfõn.
Az ülés kezdetén Máté Imréné, a Helyi Választási Bizottság elnöke ismertette az önkormányzati választások eredményeit, majd a
megválasztott képviselõk, a polgármester úr, az alpolgármester, valamint a megválasztott külsõs bizottsági tagok esküt tettek. Az ülé-
sen Torma József polgármester úr ismertette polgármesteri programját, emellett meghatározták a polgármester, az alpolgármester
bérét, valamint a képviselõk tiszteletdíját.

A 2024. június 9-én megválasztott októbertõl regnáló testület:
polgármester: Torma József, alpolgármester: Kapoli-Molnár Klára, pénzügyi és városfejlesztési bizottság – elnök: Körtés István,
képviselõ tagok: Kojnok Róbert és Tóth István, külsõs nem képviselõ tagok: Pajor Balázs, Schweigert Éva; humánpolitikai bizottság –
elnök: Csõsz László, képviselõ tag: Szabó Attila, külsõs nem képviselõ tag: Jancski Ferencné.

ADVENTI PROGRAMOK
December 1., 16.00 óra: Gyertyagyújtás a helyi iskolások közremûködésével

December 7-8.: Adventi vásár a vár elõtti téren

December 8., 16.00 óra: Gyertyagyújtás a helyi óvodások közremûködésével

December 15., 16.00 óra: Gyertyagyújtás a Krammer Ferenc Kórus közremûködé-
sével, majd adventi koncert a katolikus templomban.

December 22., 16.00 óra: Gyertyagyújtás az Õszikék Idõsotthon közremûködésével
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VÁROSHÁZI TUDÓSÍTÁSOK
Simontornya Város Önkormányzatának 2019-ben megválasztott
képviselõ-testülete 2024. szeptember 30-án tartotta utolsó ülését.
A jegyzõkönyv teljes terjedelmében az önkormányzat honlapján
elolvasható.
Az ülés az elõzõ ülés óta történt fontosabb eseményekrõl szóló
polgármesteri tájékoztatóval és a lejárt határidejû önkormányza-
ti határozatok végrehajtásáról szóló beszámolóval kezdõdött.
Második napirendi pontban a 2024. évi költségvetési rendeletét
módosította a képviselõ-testület. 97 millió Ft-ot vissza kellett
utalni a hivatal energetikai korszerûsítésére érkezett pénzbõl. Ez
az összeg nem veszett el, a projekt megvalósulása során lehet
majd lehívni az Államkincstártól.
A nyáron megrendezésre került egy nemzetközi kórustalálkozó,
amelyen a simontornyai Krammer Ferenc Kórus látta vendégül a
nyárádszeredai Bocskai István dalkart. A vendéglátásra a Bethlen
Gábor Alapkezelõ által kaptunk 1 millió Ft-ot.
Az ülés napján került kiírásra a Bursa Hungarica Felsõoktatási
Önkormányzati Ösztöndíjpályázat 2025. évi fordulója. Az önkor-
mányzat kezdetek óta csatlakozott a pályázathoz, ez idén sincs
másként. A simontornyai lakcímmel rendelkezõ felsõoktatásban
tanuló diákok, valamint azok a középiskolások, akik az idei évben
érettségiznek, még 2024-ben jelentkezhetnek a 2025-ös évi ösz-
töndíjra. A pályázati kiírás az önkormányzat honlapján és
facebook oldalán kerül kiírásra.
A nagyobb városi rendezvények elõkészítését nem lehet elég ko-
rán kezdeni. 2025-ben számos évfordulót ünnepel Simontornya.
30 éve kapott városi rangot Simontornya, 20 éves az Õszikék Szo-
ciális Szolgáltató Központ, 50 éve mûködik a vár muzeális intéz-
ményként. A programok elõkészítése folyamatban van. A két
nagy rendezvényre, a Városnapra és a Vár napjára a képvise-
lõ-testület az idei évre is meghatározott összegeket irányozta elõ.
A Várnapra 9 millió Ft, a Városnapra 8 millió Ft elõzetes költség-
vetést állapítottak meg.
A 2024. június 9-i választás után lemondott a 2019-ben megvá-
lasztott képviselõ-testület alpolgármestere. A jogszabály értel-
mében új alpolgármestert kellett választani, valamint a tisztelet-
díját is meg kellett állapítani erre a rövid idõre. A megállapított
összeg a ciklus elején meghatározott tiszteletdíjnak felel meg.
A Penny áruházzal kapcsolatban sok kérdés felmerült az utóbbi
idõben. A benzinkút tulajdonosa nem járult hozzá egy útépítés-
hez, így nem születhetett meg az építési engedély. Az önkormány-
zat folyamatosan próbálta elhárítani az akadályokat, de csak
olyan megoldást tudott volna találni, aminek megvalósítása több
évet vett volna igénybe. A polgármester úr szeptember elején la-

kossági fórumot szeretett volna tartani, ahol a MOL vezetõsége, a
Penny képviselete, a benzinkút tulajdonosa, valamint az önkor-
mányzat tájékoztatja a lakosságot a jelenlegi helyzetrõl. A fórum-
ra az említett felek közül többen nem szándékoztak eljönni, ezért
ez nem valósult meg. Az ülés elõtti héten a Pennys kapcsolattartó
tájékoztatta az önkormányzatot, hogy sikerült megegyezni a ben-
zinkút tulajdonosával, így van egy kis remény, hogy megoldódik a
probléma, és hamarosan elkezdõdhet az áruház építkezése.
2024. november 1-jétõl megszûnik Simontornyán az OTP bankfi-
ók. A bankszolgáltatást ezután egy teherautó fogja ellátni heti két
napon a Coop parkolójában. Az elõzetes hírek felröppenése után
az önkormányzat próbálta megakadályozni a fiók megszünteté-
sét, sajnos sikertelenül. Az önkormányzat és intézményei is rossz
helyzetbe kerülnek ezáltal, mert a készpénzforgalom lebonyolítá-
sa így csak kilométerekkel odébb lehetséges, ezzel jóval megne-
hezítik a gördülékeny ügyintézést. A szeptember 30-i döntés ér-
telmében az önkormányzat elindítja a bankváltás folyamatát.
Minden évben jóvá kell hagyni a Tamási Tankerületi Központ il-
letékességi területén mûködõ állami iskolák felvételi körzeteit. A
simontornyai Vak Bottyán Általános Iskola és Gimnázium felvé-
teli körzetébe tartozik minden Kisszékely, Nagyszékely, Sár-
szentlõrinc, Simontornya és Tolnanémedi közigazgatási terüle-
tén élõ iskolás korú gyermek.
A Kapinya Gyógyszertár és az önkormányzat már elõzetesen tár-
gyalt a kinti várakoztatás, valamint az épület belsõ tereinek felújí-
tása, átalakítása kérdésében. A szeptember 30-i ülésen eldöntöt-
ték, hogy az önkormányzat, mint az épület tulajdonosa, magára
vállalja a belsõ felújítás költségeit, ezzel várhatóan megoldódik a
kinti várakozás kérdése.
A Vak Bottyán Óvoda és Bölcsõde konyhai kisegítõre szeretne
létszámbõvítést kérni. Az utóbbi egy évben a dajkák látják el a
konyhai feladatokat, ezért adtak be kérvényt a képviselõ-testület-
nek. A testület úgy döntött, hogy a 2025. évi költségvetés elfoga-
dásáig még vizsgálja a létszámbõvítés kérdését.
A városban egyre több panasz érkezik az ivóvíz minõségére. A
simontornyai víz ammóniát és vasat tartalmaz, amelynek tisztítá-
sára egy hypos technológia került kiépítésre. A tavalyi évben egy
kormányrendeletben rögzítettek egy új hatóanyagot, amelyet
vizsgálni kell az ivóvízben. Azokon a helyeken, ahol megtalálható
ez az anyag, 2025. december 31-ig új technológiával kell a víztisz-
títást megoldani. Simontornyán is fellelhetõ a klorát az ivóvízben,
így az önkormányzat egy új, klórgázos technológia tervezésére vá-
lasztotta ki a Kaveczki Terv Kft.-t.

N-M.A.

FELHÍVÁS
Simontornya Város Önkormányzata és a Fried Mûvelõdési Ház és Könyvtár ebben az évben is
meghirdeti az adventi kalendárium akciót. December 1. és december 24. között mindennap fel-
gyulladnak a fények a kolostor ablakaiban. Karácsony közeledtével idén is keresünk vállalkozó
kedvû magánszemélyeket, intézményeket, szervezeteket, akik díszbe öltöztetik az ablakokat.

Aki szívesen részt venne az akcióban, kérjük, jelentkezzen
a stornya@dielnet.hu címen, a Fried Mûvelõdési Ház és Könyvtár facebook

csoportban vagy a 06 (74) 486 356-os telefonszámon.

A jelentkezéseket november 24-ig várjuk. A számokat a jelentkezés sorrendjében osztjuk ki. A
fényfüzért és a számokat biztosítjuk. A kidíszített ablakokról minden nap fotót várunk, melyet a
város online felületein közzéteszünk.

Díszítsük együtt a várost!



4 KÖZÜGYEK 2024. október

A polgármester tollából
Szeptember 30-án véget ért a 2019–24. kö-
zötti önkormányzati ciklus. Ezen a napon
tartotta a testület utolsó ülését is, amely
végén megköszöntem a képviselõk ötéves
munkáját. Elköszöntem Kecskési Zsu-
zsanna képviselõasszonytól, aki a humán
bizottságunkat vezette az elmúlt években.
Munkáját megköszönve kívántam neki sok
sikert a további életében.
A választási eredmények következtében
az új ciklus különösebb változások nélkül
kezdõdött meg október 1-jén. Az alakuló
ülésre október 7-én került sor, ahol az
újonnan megválasztott képviselõk és ter-
mészetesen a polgármester is esküt tett,
mindannyian megfogadtuk, hogy települé-
sünk javát fogjuk szolgálni. A képvise-
lõ-testület a polgármester javaslatára al-
polgármesternek Kapoli Molnár Klárát
választotta meg. A pénzügyi és városfej-
lesztési bizottság elnöke Körtés István,
tagjai Kojnok Róbert, Tóth István, Pajor
Balázs és Schweigert Éva lett. A humánpo-
litikai bizottság elnöke Csõsz László, tagjai
Szabó Attila és Jancski Ferencné lett.
Meglátásom szerint a testület és a bizottsá-
gok összetétele biztosítja a megkezdett
munkák folytatását, az önkormányzat ha-
tékony mûködését.
A BM GÉP III. támogatásból megvalósult
hulladékhasznosító telep ünnepélyes áta-
dójára szeptember 25-én került sor. Ün-
nepségünkön részt vett Réthy Pál helyet-
tes államtitkár, Süli János országgyûlési
képviselõ és Orbán Attila, a Tolna Várme-
gyei Közgyûlés alelnöke is. A program ke-
retében megvalósult telepen elkezdõdött a
próbaüzem. Október 16-án megtörtént az
elsõ, elõérlelési szakaszban lévõ prizma
bontása. Az anyag az érlelõtérben marad
még egy harminc napos utóérlelésre. Ez-
után kerülhet sor a rostálásra, majd a kom-
poszt, mint végtermék hasznosítása is
megkezdõdhet.
A TOP Plusz keretében megvalósuló tu-
risztikai pályázat kivitelezési munkálatai
folyamatosan zajlanak. A Mátyás király ut-
cai parkoló elkészülte november elejére
várható. A mûszaki átvételt követõen re-
ményeink szerint sor kerülhet a használat-
bavételi engedélyek megszerzésére. A má-
sik helyszínen is folynak az építési munká-
latok. A fogadóépület és az ehhez kapcso-
lódó parkolók várhatóan jövõ év tavaszára
készülhetnek el. A hónap során személye-
sen is egyeztettünk a projekt kapcsán meg-
valósult vár történeti és tájrekonstrukciós
filmek hasznosításával. A közeljövõben a
vár kínálatában szerepeltetni kívánjuk a
VR (virtuális valóság) szemüveget, amely
fantasztikus élményt jelent, hiszen egy idõ-
utazás keretében nézhetjük meg a korabe-
li várat és a történeti tájat. Személyes ta-
pasztalataim alapján ajánlom mindenki fi-
gyelmébe. A program keretében egy szem-
üveg leszállítása a közeljövõben megtörté-
nik, de továbbiak vásárlását fogom javasol-
ni. Hamarosan szeretnénk megszervezni

azt, hogy a kijelölt idõpontokban a helyiek
díjfizetés nélkül megismerkedhessenek
ezzel a fejlesztéssel.
Két útépítéses projektünk (Hunyadi, Ma-
lom utcák) elkészült terveinek bemutatá-
sára az október 15-én tartott közmeghall-
gatáson került sor. A munkálatokban érin-
tett ingatlanok tulajdonosainak biztosítot-
tuk a lehetõséget a tervekbe való betekin-
tésre, az azzal kapcsolatos vélemények el-
mondására. A tervek pontosítása, a szük-
séges korrekciók elvégzése után kerülhet
sor a közbeszerzési eljárás elõkészítésére.
Reményeink szerint a jövõ év elsõ felében
mindkét utca esetében megvalósulnak a
kivitelezési munkálatok.
Október 8-án az egyházak és az önkor-
mányzat képviselõinek jelenlétében sor
került a temetõ átfogó rendezésének vita-
anyagát jelentõ tervek bemutatására. A je-
lenlévõkkel közösen megvitattuk és véle-
ményeztük a jövõben tervezett temetõi
rendezéssel kapcsolatos elképzeléseket. A
temetõ egy szomszédos terület bekapcso-
lásával bõvülne, új ravatalozóban, utak-
ban, szóróparcellában, zöld felületekben
gondolkozunk.
Október 10-én üdvözöltem és a kollégái-
nak bemutattam Szücs Cecília asszonyt, az
Õszikék Szociális Szolgáltató Központ új
vezetõjét, aki a továbbiakban ellátja a
szakterület irányításával kapcsolatos teen-
dõket. Bízom benne, hogy a sikeres beil-
leszkedés után hatékonyan tudja segíteni a
szociális alapszolgáltatásaink eredménye-
sebb megvalósulását.
Az alakuló ülésen ismertetett polgármes-
teri programomban az önkormányzati
munka eredményességét meghatározó po-
litikai kockázatról is beszéltem. Látjuk és
érezzük a települési hatáskörök, feladat-
körök folyamatos csökkentését. Hónapok-
kal ezelõtt már politikai üzengetésekben
szóba került az önkormányzat saját bevé-

teleinek további csökkentése. Ez alapvetõ-
en az iparûzési adó, de a többi helyi adó
esetleges elvonása is szóba került. Egy mi-
niszter egyenesen azt mondta, hogy az ön-
kormányzatok elherdálják (elmulatják)
ezeket a pénzeket. Simontornya Város
Önkormányzata kb. 500 millió forint saját
forrást (adóbevételt) fordított fejleszté-
sekre. Ebbõl számos útépítés (Könyök,
Beszédes, Dr. Kiss, Arany J. utcák),
épületfelújítások, energetikai fejlesztések,
de maga a teljes közvilágítás korszerûsíté-
se is megvalósult. Ezen források felhaszná-
lása a legnagyobb körültekintéssel és haté-
konysággal valósult meg. Aztán az alakuló
ülés másnapján ismét bebizonyosodott,
hogy nem zörög… A szakminiszter beje-
lentette, hogy új szabályok bevezetésére
kerül sor a következõ évtõl. A 2024-es bá-
zisév adatai felett beszedett iparûzési adót
elvonják és az egy közös területfejlesztési
alapba kerül. Nem tudom mit fog jelenteni
ez az igazságosabb elosztás. A fõispán ok-
tóber 17-ére egy tájékoztatóra hívta a tele-
pülési önkormányzatok vezetõit, ahol Lat-
orcai János államtitkár, a Versenyképes
Járások Területfejlesztési Programot kí-
vánja bemutatni. Kíváncsian várom a rész-
leteket, de aggodalommal tekintem az ön-
kormányzatiság elsorvasztása irányába
mutató újabb intézkedéseket.
Az önkormányzati munka folyamatossá-
gának alapfeltétele, hogy keressük a jövõ
beruházásait, fejlesztési lehetõségeit. So-
kat gondolkozunk és ötletelünk. Fontos az
is, hogy milyen képet mutatunk magunk-
ról, és hogyan látnak bennünket mások.
Azt gondolom ez a kép nem rossz, látják a
törekvéseinket, a befektetett munkánk, ki-
tartásunk megvalósuló eredményeit. Jó ér-
zés tapasztalni, a külsõ elismeréseket, de
érezzük, hogy ennek van hozadéka is. Ok-
tóber 16-án megbeszélést folytattam a Kö-
zép-Duna Menti Fejlesztési Ügynökség
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vezetõivel, majd másnap egy több szerve-
zet részvételével zajló uniós projekt (IN-
TERREG) konferenciába (online) kap-
csolódtam be. A dolog lényege, hogy lát-
ják, mit teszünk, miben gondolkozunk, és
emiatt meghívtak bennünket egy közös
munkára. Soha nem tudjuk, hogy mibõl mi
lesz. Lehetõségek mindig vannak, a nagy
dolgok pedig legtöbbször kezdetben kicsi-
nek látszanak. Dolgozunk, és minden le-
hetõséget igyekszünk megragadni, mert az
elõrelépés, a fejlõdés csak így lehetséges.
Október 15-én közmeghallgatást tartot-
tunk. Évente egy alkalommal kötelezõ fel-
adatot jelent ez, de egyébként is fontosnak
tartjuk, hogy legyen lehetõség arra, hogy
közvetlenül is elmondhassák az emberek a
véleményüket. A rendezvény keretében a
kijelölt tervezõ bemutatta a két, már for-
rást nyert utcánk építési terveit. A bemuta-
tás után lehetõség volt a kérdések, vélemé-
nyek megfogalmazására is. A megszokot-
tak szerint tájékoztattam a jelenlévõket az
önkormányzat egy éves munkájáról, az el-
következendõ idõszak terveirõl, elképze-
léseirõl.
Már korábbról jó kapcsolatom van a Tolna
Vármegyei Mérnöki Kamarával. Öröm-
mel tettem eleget Palotásné Kõvári Teré-
zia elnök felkérésének, hogy a Tolna, He-
ves, Nógrád vármegyei mérnöki kamarák,
részben Simontornyán tartott elnökségi
találkozója kapcsán találkozzam a jelenlé-
võkkel és adjak tájékoztatást a város meg-
valósult és tervezett fejlesztéseirõl. Szep-
tember 28-án a várban fogadtam és tájé-
koztattam a 66 fõs megyei elnökségi tago-
kat. A visszajelzések alapján nagyon pozi-
tív képet kaptak a településünkrõl.
Október 1. az idõsek világnapja, amely
kapcsán szeptember 27-én részt vettem a
szociális ellátó központunkban szervezett
rendezvényen, amely egyben az Õszikék
bentlakásos intézményünk 19. születésna-
pi ünnepsége is volt. A városi rendezvé-
nyünkre október 20-án a mûvelõdési ház-
ban kerül sor. Nagy örömmel veszek részt
ezeken a rendezvényeken, ahol láthatom,
hogy a nyugdíjasok milyen aktív csoportot
jelentenek a városnak.
Október 11-én örömmel fogadtam és vet-
tem részt az ÁFÉSZ Nyugdíjas Klub fenn-
állásának 35. évfordulója kapcsán szerve-
zett ünnepségen. Egy családias rendez-
vény keretében üdvözöltem a klub tagjait,
kívánva nekik nagyon sok aktív, egészség-
ben töltött évet.

Torma József polgármester

PÜSPÖKLÁTOGATÁS
a Simontornyai Református

Gyülekezetben
Szeptember 20-án úgynevezett generális vizitáció volt a Simontornya–Tolnanémedi Re-
formátus Társegyházközségben. Így nevezik azt, amikor az egyházkerület legfelsõbb ve-
zetõje, a püspök látogat el valamelyik egyházközségbe.
Nagy várakozással készültünk erre a látogatásra, ugyanis legutóbb, a jelenlegi lelkész,
Lõrinczi Károly beiktatásakor – 24 éve – dr. Hegedûs Loránt személyében járt püspök a
gyülekezetben. Ez a munkalátogatásnak nevezett vizitáció része annak a látogatássoro-
zatnak, amelyet Balog Zoltán püspök végez a Tolnai Református Egyházmegye több
gyülekezetében.

A látogatás elején Balog Zoltán püspök közvetlen, õszinte hangnemben folytatott be-
szélgetést a lelkipásztorral és a családjának tagjaival, amelyben kitért a lelkész szolgála-
taira, de a gondokról, nehézségekrõl is szót ejtettek, valamint érdeklõdött a fiatal kántor
jövõbeni szolgálatairól. Majd a beszélgetést a presbiterek körében folytatta, ahol a pres-
biterek beszámoltak a gyülekezet életérõl, a templomfelújítás részleteirõl, de szóba ke-
rültek ennek a kis gyülekezetnek a nehézségei, szükségletei is.
Mindenki õszintén elmondhatta a véleményét, javaslatát. Püspök úr megígérte, hogy az
egyházkerület, amiben csak tud, segítséget fog nyújtani.
Az este további részében a református templomban püspök úr hirdette Isten Igéjét. Az
istentisztelet keretében a gyülekezet nevében, egy énekkel és szerény ajándékkal kö-
szöntöttük püspök urat.
A látogatás végén a gyülekezet szeretetvendégség keretében finom vacsorával látta ven-
dégül a megjelenteket, ahol lehetõség volt személyesen is beszélgetni, kérdéseket felten-
ni az egyházvezetõnek. Az egyházközségünk hálás ezért a látogatásért és mindenkinek
külön megköszöni a részvételt, hogy a szervezésben bármilyen módon is kivette a részét.
Legyen mindezért Istené a dicsõség!

Lõrinczi Károly református lelkész

BÚCSÚZUNK SIMONTORNYA ELHUNYT LAKOSAITÓL
Pál Jánosnétól, Viktorin Ervintõl,

Lukácsné Csontos Ágnestõl és Zólyomi Jánostól
„Elmentél egy végtelen hosszú útra, melyrõl visszanézni lehet, de visszajönni soha. Hazafelé nem építettek utat,
de ha mégis lenne egy irány, mely otthonod felé mutat: ugye hazajönnél? Visszahozna a szeretet, letörölnéd ar-
cunkról az Érted hulló könnyeket.”

(A névsor a Simontornyai Polgármesteri Hivatal nyilvántartása alapján készült.)
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NYÍLT NAPPAL EGYBEKÖTÖTT
IDÕSEK NAPJA AZ ÕSZIKÉKBEN

A Simontornyai Õszikék Szociá-
lis Szolgáltató Központban már
hagyománnyá vált az idõsek vi-
lágnapjának megünneplése, ahol
a szépkorúak kerülnek közép-
pontba. Ebben az évben másod-
szor került megrendezésre a nyílt
napunk is, ahol az érdeklõdõk,
hozzátartozók betekintést nyer-
hetnek az intézményünk életébe.
A nap fõ eseménye a szenior
örömtánc volt. A SZENIOR
ÖRÖMTÁNC az idõs szervezet-
hez igazított, kíméletes sportte-
vékenység és „agytorna”, ami a
legújabb kutatások szerint ered-
ményesen késlelteti a demencia
és az Alzheimer-kór kialakulá-
sát. Fontosnak tartjuk, hogy intézményünk mindennapjaiba beépüljön ez a mozgásforma, ezért erre az alakomra meghívtuk a Szenior
Örömtánc Egyesületének egyik oktatóját. Szûcsné Gyöngyösi Ildikó rövid szöveges bemutatója után interaktív foglalkozást tartott a
célközönségnek. Tématáncokkal és közös körtánccal sikerült bevonni a klubtagokat és az otthon lakóit, volt, aki ülve, volt, aki állva
hajtotta végre a gyakorlatokat. A bemutató zárásaként a dolgozók a vendégekkel és az idõsekkel, közös körtánccal zárták méltó mó-
don az eseményt.
Az intézményünk 19 éves fennállását tortával is megünnepeltük.
A nap folyamán jótékonysági virág és növény vásárt tartottunk a kertünk növényeibõl. Ezúton is köszönjük a sok támogatást
mindenkinek.

Ságvári Zsuzsanna
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ERDÉLYI
UTAZÁS

A nyárádszeredai Bocskai Dalkar meghí-
vására szeptember 27–28. között a Kram-
mer Ferenc Kórussal Erdélybe utaztunk.
A péntek esti érkezésünkkor rögtön egy
könyvbemutatóra csöppentünk, ahol a
testvérkórusunk vezetõjének, Ferencz
Sándor Csabának a közelmúltban megje-
lent könyvét mutatták be Harmincöt esz-
tendõ, 35 kórusmû címmel. A kiadványt
Varga András illusztrálta, aki az est folya-
mán virtuóz gitárjátékával is megajándé-
kozott bennünket. Végül megtekinthettük
az illusztrációkból összeállított kiállítást.
Szombaton az 1080 méter magas Bekecsre
vittek bennünket nagyon kalandos módon,
hiszen a meredek hegyoldalakon traktor-
ral vontatott pótkocsin, szalmabálákon ül-
ve haladtunk felfelé.
A Bekecsen az I. világháború utolsó, döntõ
hadmûveletére került sor szeptember 26-a
és október 3-a között. Bár az ellenállás si-
keres volt a Bekecs-tetõn, az Osztrák–Ma-

gyar Monarchia elvesztette Erdélyt. Erre
az alkalomra emlékezve minden évben
összegyûlnek a helyszínen és színvonalas
ünnepség keretében megkoszorúzzák az
itt elesett katonák síremlékét. Az idén Si-
montornya, a felvidéki Berzéte és Nyárád-
szereda egyesített kórusa is lerótta kegye-
letét koszorúval, dalba foglalt fohászszal.
Este a nyárádszeredai mûvelõdési házban
nemzetközi kórustalálkozón vettünk részt.
Tizenhetedik alkalommal rendeztek nem-
zetközi kórustalálkozót Szeredában, ahol
idén lett 156 éves a kórusmozgalom.
A találkozón hét együttes lépett fel, el-
hangzott népdal és népdalfeldolgozás,

egyházi ének, spirituálé, gyermekdal, vo-
kális és hangszeres kíséretû dalok, megze-
nésített versek, operarészletek, Petõfi-da-
lok egyaránt.
Bõ két órán át egymásnak adták át a szín-
padot a fellépõk: Deák Farkas Általános
Iskola Kicsinyek kórusa (Nyárádszereda –
Erdély); karvezetõ: Bocskay Eszter Gizel-
la, a Deák Farkas Általános Iskola diákkó-
rusa, karvezetõ: Ferencz Örs Csaba; a
Bocskai István Dalkör nõi kara (Nyárád-
szereda), karvezetõ: Ferencz Sándor Csa-
ba; a Berkõ népdalkör (Berzéte – Felvi-
dék), karvezetõ: Écsi Gyöngyi; a Nagy Fe-
renc Férfikar (Jobbágyfalva – Erdély), kar-
vezetõ: Ferencz Sándor Csaba; a Kram-
mer Ferenc Kórus (Simontornya), karve-
zetõ: Máté Imréné; a Cantuale énekegyüt-
tes (Marosvásárhely – Erdély), mûvészeti
vezetõ: Nyilas Szabolcs.
Vasárnap délelõtt kórusunk a marosvásár-
helyi Kultúrpalotában tekinthette meg a
kiállításokat, illetve a gyönyörû épületet.
A rövid idõ ellenére nagyon tartalmas
programban volt részünk és ismét megta-
pasztalhattuk az erdélyi kórus vendégsze-
retetét, újra rácsodálkozhattunk a gyönyö-
rû tájra, és most is érezhettük, hogy a hatá-
ron kívül mennyire mást jelent magyarnak
lenni.

M-I-né

EMLÉKEZET FALA
A Vak Bottyán Általános Iskola és Gimnázium alsó tagoza-
tának épületében megújult az iskola emlékezet fala. Dömö-
tör Ferencné mellett helyet kapott Tóthné Unghy Ilona, aki
2008–2013-ig iskolánk igazgatója volt. Mint tudjuk, szív-
ügye volt intézményünk történetének, a múlt iskolai életé-
nek feltárása, a pedagógusok és a diákok emlékezetének
õrzése. Megírta a katolikus és a református elemi népiskola
történetét, emlékkönyvet készített a simontornyai tanítók-
ról, tanárokról, megszerkesztette a Tablók könyvét.
A fáradságos kutató- és alkotómunkának része volt az em-
lékfal létrehozása, õ álmodta meg valaha, hogy legyen az is-
kolában egy olyan arcképcsarnok, ahol az intézmény egyko-
ri pedagógusai láthatók. Mély tisztelettel és nagyrabecsü-
léssel folytatjuk e hagyományt. Az emlékfalat Rózsáné Ko-
vács Anna tervezte és készítette el.
Köszönjük a munkáját és a közremûködõknek is!

G.H.H.
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Országos Könyvtári Napok 2024
Intézményünk 18. alkalommal vesz részt
abban az összefogásban, mely országosan
közös gondolkodás mentén szervezi a
könyvtárak tevékenységét. 2006 óta igyek-
szünk minden évben a különbözõ korosz-
tályok eltérõ igényeire és érdeklõdésére
számot tartó programokat szervezni Si-
montornyán. Rendezvényeink nem titkolt
célja, hogy a lakosság, a látogatók figyel-
mét felhívja arra a számos lehetõségre
ezen pár nap alatt, amit egész évben bizto-
sítani tudunk. Az Országos Könyvtári Na-
pok alatt is a kultúrához és az információ-
hoz való hozzáférés biztosítását tekintjük a
legfontosabb feladatunknak. Célunk, hogy
bemutassuk az intézmény sokszínûségét,
programjaink kapcsolódását a minket kö-
rül vevõ társadalmi és természeti környe-
zethez. Fontosak az emberi kapcsolatok és
a generációk együttmûködése, melyet
programjainkkal igyekszünk minden eset-
ben figyelembe venni. Ennek szellemében
a programok között volt kiállítás, ahol Kõ-
nig Nándorné Krisztina különbözõ techni-
kával készült alkotásait tekinthették meg
az érdeklõdõk.

A megnyitót a Fried Mûvelõdési Ház és
Könyvtár énekkarának mûsora színesítet-
te.

Volt író-olvasó találkozó, ahol Sas Erzsé-
bettel találkozhattak vendégeink, aki az
„Egy anyakönyvvezetõ emlékei” címû köte-
tébe nyújtott betekintést. Juhász Róza
színmûvész Jókai Anna életét és munkás-
ságát bemutató színpadi játéka nagy él-
mény volt a nézõközönségnek. Dr. Mak-
kos Norbert bíró elõadássorozatának elsõ
alkalma is az Országos Könyvtári Napok
alatt zajlott, a további alkalmakra is várjuk

az érdeklõdõket. A Könyves Vasárnapon a
hagyományos Mesél a képviselõ sorozatunk
vendége ebben az évben Kojnok Róbert
képviselõ volt, a mese után a gyerekek
kézmûves foglalkozáson vehettek részt.
Programjaink megvalósítását a Tolna Me-
gyei Illyés Gyula Könyvtár támogatta. Kö-
szönjük mindenkinek, aki részt vett prog-
ramjainkon!

Vácziné Horváth Anikó intézményvezetõ

Akusztikus koncert a várudvaron
Szeptember 20-án Dánielfy Gergõ adott kon-
certet a vár udvarán. A kellemes kora õszi estén
különleges zenei élményben lehetett része az
érdeklõdõknek. A színpadon egy szál gitárral
fellépõ elõadó elvarázsolta a közönséget a saját
szerzeményeivel, a mély érzésekrõl szóló szö-
vegeivel és a nagyszerû gitárjátékával.
Dánielfy Gergõ Debrecenben született 1997-
ben. 2017–2022 között a Kaposvári Egyetem
színmûvész szakán tanult, énekes, elõadó, a
2018-as Eurovíziós Dalfesztivál magyarországi
elõválogatójában Az Év Felfedezettje díj nyerte-
se, az X-Faktor 2016-os szériájának kilencedik
helyezettje volt.
A koncert megvalósulását, technikai feltételeit
Herczeg Szilárdnak köszönhetjük.

G.H.H.
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ISKOLAI
HÍREK

A ZENE VILÁGNAPJA
„A zene a káoszból rendet teremt,

a ritmus a széttartót egységbe fogja...”
(Yehudi Menuhin)

Hagyományainkhoz híven megemlékez-
tünk idén is a zene világnapjáról. Az ün-
nepségen Juhász Gyula verse hangzott el
Kormosói Ramóna 9. g osztályos tanuló
elõadásában. Énekkel színesítette a mû-
sort az 5. b osztály. Elõadásukban meghall-
gathattuk a Viva la musica címû kánont és
egy népdalcsokorral zárták az ünnepséget.

PETÕFI SZAVAKÓVERSENY
2024. szeptember 27-én került megrendezésre a 31. Petõfi Szavalóverseny, melyen
iskolánkat három kategóriában képviseltük egy-egy szabadon választott Petõfi
Sándor verssel:
I. kategóriában Zsiros Izabella 4. a, II. kategóriában Gyõri Máté Hunor 7. a és III.
kategóriában Sztojka Regina 11. g osztályos tanuló.
Köszönjük színvonalas, szép elõadásukat!
Zsiros Izabella korcsoportjában elsõ helyezést ért el, a zsûri elismeréssel méltatta
szavalatát.
Az eredményhirdetésre várva koszorút helyeztünk el a Petõfi-emléktáblánál. Eb-
ben a házban lakott gyermekként Petõfi Sándor, amikor Sárszentlõrincen járt
iskolába.

AZ ARADI VÉRTANÚKRA
EMLÉKEZTÜNK

Október 6-án az aradi vértanúkra emlékeztünk a 6. osztályos tanulók mûsorával.
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SZÜRETI FELVONULÁS
2024. szeptember 19-én Az
Õszikék Szolgáltató Köz-
pont udvarán gyülekez-
tünk, hogy a hagyományo-
kat ápolva, útra keljünk
Simontornya utcáin. Han-
gos zeneszóval, énekelve
sétáltunk el a mûvelõdési
házig, ahol az udvaron el-
sõként az óvodás csopor-
tok, majd az Õszikék tagjai
végül az alsó tagozatos osz-
tályok adták elõ mûsoru-
kat. Innen egy hosszabb út-
vonalon mentünk vissza az
Õszikék udvarára, ahol
még mulatoztunk egy kicsit
és szívesen fogadtuk a fris-
sítõ szörpöket, süteménye-
ket és pogácsát, amivel ven-
dégül látták a jelenlévõket.

Géringerné
Horváth Hajnalka
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ZÖLDSAROK

MINDENSZENTEK,
HALOTTAK NAPJA

Kedves Olvasó!
Szép lassan beköszöntött az õsz, és vele együtt megérkezett a hû-
vösebb idõ, a lecsendesedés, lelassulás ideje. Ilyenkor emlékezünk
meg szeretteinkrõl, és ennek a meghittségnek olyan környezetet
szeretnénk, ami méltó mindenki számára.
A témaválasztásom két okból is a mindenszentekre, halottak nap-
jára esett. Tavaly már írtam a fenntarthatóbb megemlékezésrõl,
de tapasztalva a temetõben látottakat, érdemes felidézni a hulla-
dékmentes, környezetbarátabb alternatívákat. Illetve a héten az
önkormányzat munkatársai ismét egy „illegális” hulladéklerakót
szüntettek meg konkrétan a sírok között. Vannak üres sírhelyek,
és egyes hozzátartozók úgy döntenek, hogyha szabad a terület, ak-
kor nyugodtan odahajíthatja az elszáradt csokrokat, koszorúkat.
Elõször is, az nem zöldhulladék. Általában tartalmaz drótot (ami-
tõl veszélyessé válik az összegyûjtõ emberre), hungarocellt, mû-
anyagot, textíliát. Másodsorban tiszteletlen az ott nyugvó szerette-
inkkel szemben, hogy hulladékhegyet alakítunk ki mellettük. Egy
hozzászóló megjegyezte, hogy oda kell tenni egy táblát „Ez nem
hulladéklerakó” felirattal. Ezzel nem értek egyet, mert akkor más
üres foltot keres. A temetõben az út mentén, a kapuknál vannak
drótból kialakított szemétgyûjtõk, annyi fáradtságot minden hoz-
zátartozónak kell vennie, hogy elviszi oda a feleslegessé vált sír-
díszt.
Ez volt a düh kiadásom, most pedig jöjjön egy Greendex-es, Tóth
Menyhért cikke, ami a fenntartható mindenszentekrõl szól.

November elsõ és második napja mindig nagy forgalmat jelent a
temetõkben, hiszen a keresztény hagyományok szerint ilyenkor el-
hunyt szeretteinkre emlékezünk. Ezeken a napokon sem érdemes
azonban megfeledkeznünk arról, hogy – ha tehetjük – kíméljük a
környezetet. Cikkünkkel ehhez próbálunk segítséget nyújtani.
Mindenszentekkor és halottak napján nemcsak felkeressük és
rendbe tesszük a sírhelyeket, hanem virággal, koszorúval is díszít-
jük õket, gyertyát, mécsest gyújtunk eltávozott hozzátartozóink
lelki üdvözüléséért. A meghitt és kegyelemteljes emlékezéshez
azonban fontos, hogy ne árassza el a temetõket a szemét, célszerû
tehát olyan megoldásokat választanunk a végsõ nyughelyek feldí-
szítéséhez, amelyek révén csökkenthetjük a felesleges hulladék-
termelést.

A keresztény hagyományok szerint a gyertyák fénye az örök vilá-
gosságot jelképezi, míg egy népi hiedelem úgy tartja, hogy a gyer-
tyaláng célja a halottak napján elkóborolt lelkek visszatalálása a
sírjaikhoz, így kerülhetõ ugyanis el, hogy az élõket háborgassák.
Akárhogy is, azt egyértelmûen leszögezhetjük, hogy az õszi idõ-
szak egyik legszebb látványa a gyertyafényben úszó temetõké.
Mindez azonban akkor igazán szép, ha környezetbarát is, így ha el
akarjuk kerülni a felesleges hulladéktermelést, ne a boltokban
kapható, alumíniumtokban lévõ teamécseseket válasszuk, hanem
vigyünk pusztán gyertyákat a sírokra! Felmerülhet persze, hogy a
szeles idõjárás miatt képtelenség lesz meggyújtani a gyertyákat,
ezért mégiscsak inkább a szélvédett mécsesek mellett döntenénk.
Ám ha kímélni akarjuk a bolygót, ebbõl sem az áruházak kínálatá-

ban található darabokat szerezzük be, hiszen ezzel mûanyag- és
üveghulladékot termelünk.
Amennyiben fenntarthatóan szeretnénk cselekedni, hasznosítsuk
újra a kamránkban tárolt üres befõttesüvegeket, melyeket némi
festéssel, esetleg növényi dekorációval igazán ízléses mécsesekké
alakíthatunk! Az ünnep elmúltával ezeket a saját kezûleg készített
mécseseket aztán be is gyûjthetjük, és miután megtisztítottuk õket
a viasztól, eltehetjük õket, hogy jövõ novemberben újra szerette-
ink nyughelyén világíthassanak.

A mécses mellett a virág is népszerû mindenszentek és halottak
napja környékén, ám ezzel kapcsolatban sem árthat megfogadni
néhány jó tanácsot bolygónk megóvása érdekében. Ha lehetséges,
próbáljuk meg kerülni a mûvirágokat, ezek ugyanis legtöbbször
nem kelhetnek versenyre élõ társaik szépségével, másrészt pedig
sokszor az idõjárás jelentette viszontagságoknak sem képesek el-
lenállni, így az ünnep elmúltával csupán felesleges mûanyaghulla-
dék képzõdik belõlük.
Ha vágott virágot vásárolunk, kérjünk csak szálakat a virágostól, és
ne csokrokat köttessünk, így ugyanis lemondhatunk a kötözõkrõl
és a csomagolásnak használt celofánról is, melyek a csokor elher-
vadása után ugyancsak hulladékként végeznék. A legjobb megol-
dás persze az, ha élõ növényeket viszünk a temetõbe. Amennyiben
megengedhetjük magunknak ezt a megoldást, illetve szeretteink
sírhelye is lehetõvé teszi, ültessünk virágokat a sírra. Az élõ növény
szépsége tartós, nem múlandó, ez pedig egy kis reménnyel is eltölt-
het minket, miközben eltávozott hozzátartozóinkra emlékezünk.

Amennyiben módunkban áll, a szeretteink sírjára szánt koszorúk
esetében is próbáljunk meg ügyelni arra, hogy lehetõleg tisztán
növényi alapanyagokból készüljenek. Akár rendeljük, akár ma-
gunk rakjuk össze a koszorúkat, érdemes mellõznünk a drótokat
és a mûanyag díszítõelemeket, ezért koszorúalapnak a vesszõbõl
font vagy a fenyõtobozokból álló verziót válasszuk, és ezt dekorál-
juk termésekkel vagy magunk festette száraz virágokkal. Ha tu-
dunk, mindenszentek után néhány héttel térjünk vissza a temetõk-
be az elfonnyadt növényi koszorúkat begyûjteni, ám arra figyel-
jünk, hogy ne a szemetesbe, hanem a komposztálóba helyezzük
õket, ott ugyanis szépen lebomlanak, és újrahasznosulnak.
Természetesen akkor se hanyagoljuk el a szeretteinkrõl való meg-
emlékezést, ha nincs módunk vagy idõnk a fent felsorolt tanácso-
kat megfogadni! Amennyiben viszont hozzá szeretnénk járulni a
temetõk tisztaságához, a halottak napja elmúltával menjünk vissza
megszabadítani a sírokat a gyertyák, mécsesek és egyéb díszítõele-
mek után maradt szeméttõl, és ha tehetjük, ezt ne a temetõi sze-
metesbe rakjuk, hiszen a legtöbb helyen nincs lehetõség szeparál-
tan gyûjteni a hulladékot. A hulladékot vigyük inkább haza, és a
szelektív kukák révén váljunk meg a feleslegtõl!
Kívánok minden Olvasónak szép napokat, meghitt perceket, és
egy kicsit gondoljunk a jövõ generációra is, mikor vásárolunk, hul-
ladékot termelünk.
Köszöni a Föld!

Körtés Kinga

> Nyomdai munka: Bogárd és Vidéke Hírház. E-mail: bogardesvideke@gmail.com Felelõs kiadó: Simontornya Város Ön-
kormányzata. Szerkesztõ: Géringerné Horváth Hajnalka. Fotók: Nádasi Martin és Géringerné Horváth Hajnalka HU ISSN 1417-8990
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GASZTROSAROK

Hozzávalók: 30 dkg liszt, 1 teáskanál sütõpor, 12 dkg vaj, 4 db tojássárga, 12 dkg kristálycukor, 1
csomag vaníliás cukor, 2 evõkanál tejföl, csipet só, 1 db citrom reszelt héja, baracklekvár. Tetejére:
6 db tojásfehérje, 15 dkg kristálycukor, 1 csomag vaníliás cukor, 20 dkg darált dió, 1 kávéskanál
õrölt fahéj, 1 csipet só.
A liszthez hozzáadjuk a sütõport és egy csipet sót, majd átszitáljuk. Ezután hozzáadjuk a felkocká-
zott hideg vajat, és elkezdjük összemorzsolni. Amikor kellõen morzsalékos, hozzákeverjük a kris-
tálycukrot, a vaníliás cukrot és a reszelt citromhéjat, majd a közepébe egy mélyedést vájunk. Ezután
hozzáadjuk a tojássárgákat, és két kisebb evõkanál tejfölt, és gyors mozdulatokkal összegyúrjuk a
tésztát. (Egy könnyen nyújtható tésztát kell, hogy kapjunk, így, ha szükséges, még gyúrás közben ad-
junk hozzá tejfölt.)
Egy sütõpapírt enyhén megszórunk liszttel, kinyújtjuk rajta a tésztát, tepsi méretûre (20x30 cm), és a
papírral együtt átemeljük a tepsibe, majd a tenyerünkkel kicsit megnyomkodjuk, beleigazítjuk a
tésztát. A tepsiben lévõ tésztát ezután bõven megkenjük lekvárral.
A tojásfehérjét egy csipet sóval elkezdjük habbá verni, majd amikor már kezd kifehéredni, állandó
keverés mellett, kanalanként hozzáadjuk a kristálycukrot, és kemény habbá verjük. A darált diót
összekeverjük a vaníliás cukorral és az õrölt fahéjjal, majd hozzáadjuk a keményre felvert tojáshab-
hoz, és fakanállal óvatosan összeforgatjuk.
A diós habot egyenletesen rákenjük a lekvár tetejére, majd elõmelegített sütõbe helyezzük, és köze-
pes hõmérsékleten 25-30 perc alatt szép világos színûre sütjük. (Én légkeverésnél 160 fokon, 25 per-
cig sütöttem.) A sütõbõl kivéve hagyjuk a tepsiben kb. 10 percig hûlni, majd a papírral együtt kiemel-
jük, és teljesen kihûtjük.
Jó sütögetést kívánok!

ISKOLAI HÍREK

MEGÉRDEMELT UTAZÁS

A Nemzeti Mûvelõdési Intézet szervezésében Iskola a múzeumban címmel, az év végén kitûnõ és jeles tanulmányi eredményt elért har-
madik és negyedik osztályos tanulók Szekszárdon, a megyeházán jártak, ahol kézmûves és múzeumpedagógiai foglalkozáson vettek
részt.
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